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 از كاري ك�ه اي�ن روزه�ا در »دوره�ا آوايي س�ت« انجام 
مي دهيد، بگوييد. اين دغدغه از كجا مي آيد كه به گذشته 
و بخشي از ميراث فرهنگ اين كشور در حوزه موسيقي كه 

ممكن است در روزمرگي از بين ببرد، بپردازيد. 
بايد از قبل تر بگويم. اراده اين كار از س��مت دفتر موس��يقي س��ازمان 
صداوسيما و آقاي بامروت، مدير شبكه2 بود. در همان دوراني كه اين 
افراد تازه آمده بودند- اوايل 1401- بحث اين كار از همان موقع شكل 
گرفت. اولين قسمت ما بهمن1401 روي آنتن رفت اما از هفت  هشت 

ماه قبل درگير اتود زدن بوديم. 
 يعني كار تقريباً از سه ماهه اول سال گذشته آغاز شد؟ 

بله. آقاي صفايي فرد را 10س��ال است مي شناس��م و او خودش سبقه 
مديريتي، پژوهشي و عملي  قوي در حوزه موسيقي به ويژه موسيقي 
انقلاب و بعد از انقلاب دارد. در دفتر راه،  جبهه فرهنگي انقلاب كه بودند، 
دفتر موس��يقي آنجا را راه مي اندازند و توليداتي آنجا صورت مي گيرد، 
يعني هم از حيث نظري و هم عملي بسيار مسلط به موسيقي معاصر 
به ويژه موسيقي انقلاب و بعد از انقلاب هستند، به ويژه كارهاي تاريخ 

شفاهي و طبيعتاً اين دغدغه را دارند كه اين تاريخ روايت شود. 
 چرا تاريخ موسيقي؟

چون به دلايل مختلف به اين تاريخ نمي پردازند و اراده اش از اينجا مي آيد 
كه ما مي خواهيم تاريخ موسيقي انقلاب و بعد از انقلاب را روايت كنيم. 
 اينكه ما از موسيقي به عنوان زبان بيان رويدادهاي انقلاب 
استفاده كنيم نكته جالبي اس�ت. اينكه مذهبی  ها به اين 

سمت بروند نكته معنادار و جالبي است. 
البته اين نيست كه ما مي خواهيم موسيقي را بهانه روايت تاريخ انقلاب 
كنيم. اتفاقاً و دقيقاً ما درباره خود موس��يقي و تاريخ موسيقي صحبت 
مي كنيم. خب طبيعتاً تيمي كه براي روايت تاريخ موسيقي انقلاب و 
بعد از انقلاب ش��كل گرفت، به خاطر اراده اي بود كه در دفتر موسيقي 

صداوسيما شكل گرفته بود. 
 تيم چطور جمع شد؟ 

سردبير و نويسنده كار ما حسن صنوبري است كه پژوهشگری بسيار قوي 
در حوزه ادبيات و موسيقي است و شناخت دقيقي از اين حوزه دارد. خوب 
فيلم مي بيند و خوب موسيقي را مي شناسد و تحليلي هم مي شنود. اين 

افراد دلبسته انقلاب هستند و دغدغه كار براي انقلاب را دارند. 
 چرا رفتيد سراغ موسيقي، چرا نرفتيد مثلًا سراغ داستان 

يا چيز ديگري؟ 
تاريخ خيلي از هنرها بيان و آثاري درباره شان ساخته شده است. مثلًا 
سينما، كتاب و نظاير آن، ولي به موسيقي به ويژه به اين برهه پرداخته 

نشده است. 
 من نمي خواهم قضيه را پيچيده كنم اما مي گويم شايد حتي 
به شكل ناخودآگاه ممكن است ما به نقطه اي رسيده ايم كه 
حس مي كنيم ميدان حرف ها خيلي مغشوش است. ادعاها 
زياد اس�ت. در موسيقي اما نمي ش�ود ادعا كرد، دست كم 
دست آدم زود رو مي شود. خود ش�ما آيا قبلًا به موسيقي 

پرداخته بوديد؟

سبقه هنري من بيشتر در حوزه تصوير است. من خودم تئاتر خوانده  و 
فيلم كوتاه و مستند ساخته ام. طبيعتاً چون علاقه به هنر و آثار هنري 
دارم، مي توانم بگويم ش��نونده خوبي براي موسيقي هستم. دنبال اين 
بوده ام موسيقي هاي خوب و متنوع بشنوم و در اين حوزه به روز باشم، 
چون كارم در حوزه تصوير بوده است و تدوين و كارگرداني كرده ام. به هر 

حال لازمه هنر است كه آدم در حوزه موسيقي به روز باشد. 
پس شما از سه ماه دوم سال قبل شروع كرديد و چند ماهي 

اتود زديد و بهمن ماه اولين كار را منتشر كرديد. 
اولين كار در دهه فجر- بهمن ماه پارس��ال- پخش شد. اين كار قطعه 
»عاشقان سرمست« نام داشت كه شهرام ناظري خوانده و آقاي لطفي 
آهنگش را ساخته بود، البته در دهه فجر، »فتح نامه« حسام الدين سراج 

را هم داشتيم. 
 كارها چند دقيقه است؟

از سه تا هشت دقيقه. بستگي به اين دارد كه خود قطعه چقدر اطلاعات 
داشته باشد و چقدر ما بتوانيم رويش حرف بزنيم. 

 تا الان چند قسمت آماده كرده ايد؟
11قسمت پخش ش��ده اس��ت. آخرين قطعه هفته پيش براي ميلاد 
پيامبر)ص( بود؛ قطعه موسيقي مقامي خراسان. اكثر مواقع اين طور 
است كه در هر قسمت قرار است ما درباره قطعه اي حرف بزنيم، اما به 
فراخور عمقي كه در قطعه پيدا مي كنيم و شاخ و برگ هايي كه مي دهيم، 

پيش مي آيد كه درباره يك هنرمند محوري در آن كار حرف بزنيم. 
مثلًا عاشقان سرمس��ت را كه كار مي كرديم، چند اسلايد را به زيست 
هنري آقاي ناظري اختصاص داديم كه به چه نوع موسيقي ای معروف 
و در اين برهه از چه اشعاري استفاده كرده است. در مقام شاه زمان كه 
براي پيامبر)ص( كار كرديم، هنرمند محوري ما اس��تاد عبدالله سرور 
احمدي بود. الان كاري كه در دس��ت مان داريم براي روز حافظ  تاريخ 

گذشته طعه اي از آقاي عليقلي است؛ تيتراژ فيلم پناهنده. 
 در كاري كه براي »سربداران« انجام داده بوديد و من آن را 
ديدم، خيلي روي فرم ارائه وسواس به خرج داده شده و كار 
شسته رفته اي بود. معلوم است خيلي روي فرم ارائه فكر 
ش�ده بود. به قول حافظ يك قصه بيش نيس�ت غم عشق 
وين عجب/ كز هر زبان كه مي شنوم نامكرر است. در هنر، 
ما درباره چند المان مشخص مثل عشق، ايثار و نوع دوستي 
داريم صحبت مي كنيم اما اينكه شما چگونه اين چينش را 
انجام مي دهيد و قاب ها يا اسلايدها را مي سازيد، همه چيز 
آنجاس�ت. چقدر براي هر قسمت وقت گذاشته ايد. گاهي 
در مجموعه هاي ما اين تصور اشتباه وجود دارد كه همين 
كه ش�ما موضع تان حق باش�د و حرف حقي داشته باشد، 
كافي اس�ت، اينكه مجموعه هاي ما ارزش ف�رم را بدانند 

خيلي مهم است. 
اين كار اين قابليت را داشت كه به صورت موشن خيلي ساده مطرح شود 

و اگر آن طوري هم مي شد، شايد كسي به ما خرده اي نمي گرفت. 
 خيلي وقت ها اصلاً يك سال وقت بگذاريد يا يك ماه، برخي 

از مديران ما تفاوت آن را متوجه نمي شوند. 
بله، متأسفانه اين توهم گاهي وجود دارد كه چون من محتواي خوب 
دارم، پس گل را زده ام، اما من پيشينه فيلمسازي و درك روايت و درام 

را داشتم. نمي گويم اين كار خيلي دراماتيك است كه نيست اما با آن 
پيشينه راضي نمي ش��دم كه بخواهم كار بزن دررو و ساده انجام دهم، 
بنابراين آن درك دخيل شد، البته من گرافيست نبودم- شايد گرافيك 
را مي فهمم- بنابراين ما يك تيم گرافيست جمع كرديم. اسامي در تيتراژ 

كارها هست و كم كم هم به اين فرمت رسيديم.
 الان قس��مت هاي اول ما را كه ببينيد و جلو بيايي��د، تغييرات فرمي 
مؤثري اتفاق افتاده است و با اس��تفاده از همه ظرفيتي كه گرافيك و 
موشن به ما مي داد، سعي كرديم از همه اين ظرفيت ها استفاده كنيم 
تا به بهتر فهميده شدن حرفي كه متن مي خواهد برساند، كمك كنيم. 
نمي گويم هر چه در متن خوانده مي ش��ود، عينش را برداريم و نشان 
دهيم. سعي مي كنيم- گرچه خيلي جاها اين اتفاق نيفتاده و اصلًا متن 
راه نمي دهد- تصوير يك چيزي به كار اضافه يا به بهتر فهميده ش��دن 
متن كمك كند و حالا از همين سربداران هم كه ديديد جلوتر رفتيم، 

اين فضا شكل گرفته است. 
 تيم تان چند نفر است؟

ما سه نفر گرافيست داريم، با خود من كه كارگرداني كار را انجام مي دهم 
و نويسنده و سردبيرمان. 

 آيا در موش�ن، كارهاي خارجي را مي بينيد يا تجربه هاي 
آنها را؟ 

حتماً. هيچ محدوديتي در ايده گرفت��ن نداريم و كارهاي خارجي هم 
زياد مي بينيم. همچنان كه كارهاي داخلي خوب هم مي بينيم. ما الان 
سبكي كه كار مي كنيم نزديك به سبك هاي كلاژ است، به خاطر همين 

كارهاي كلاژ زياد مي بينم. 
 از بازخوردهايي كه گرفته ايد، بگوييد. 

به نسبت قطعه اي كه انتخاب كرده ايم، بازخوردها متفاوت بوده است. 
 اصلًا معيارتان براي انتخاب قطعات چيست؟

ما سراغ قطعه هاي كمتر شنيده ش��ده مي رويم يا قطعه هاي معروفي 
كه تجربه نابي را در درون خودشان داشته اند و البته در پرانتز بگويم ما 
سراغ قطعات كه مي رويم، چه آن قطعه ها كمتر شنيده شده باشد و چه 
معروف باشد، آثاري هستند كه همه شان در تاريخ موسيقي ما- البته بعد 
از انقلاب را مي گويم- اثر داشته است؛ چه اين اثر به تاريخ موسيقي ما 
برگردد و چه اثرات اجتماعي قطعات. بازخوردهاي ما هم برمي گردد به 
نسبتي كه مخاطب با آن قطعه برقرار مي كند. ما قسمتي داشتيم كه در 
آن روي قطعه »سرگشته« يا همان »تو  اي پري كجايي« را كار كرديم. 

 با صداي محمد اصفهاني؟
بله ما به بهانه آقای اصفهاني رفتيم اما چون اصل كار قبل انقلاب بود، 

طبيعتاً به همايون خرم و موس��يقي ای كه همايون خرم ساخته بود، 
پرداختيم. 

 شما در اين مجموعه به »تو  اي پري كجايي« هم مي پردازيد 
كه فض�اي تغزل�ي دارد. مي خواهم بگوي�م خيلي وقت ها 
مخاطبان يك مجموعه انقلابي وقتي از زبان و مجراي چنين 
مجموعه اي موضعي را مي شنوند، راحت تر مي پذيرند، يعني 
قشر مذهبي ما كه ممكن است شناخت اندكي از موسيقي 
داشته باشد، ممكن است خود به خود سراغ چهره اي مثل 
شهرام ناظري نرود، اما وقتي ببيند شهرام ناظري به عنوان 
بخشي از تاريخ موسيقي اين كشور مطرح مي شود، شايد 
برود كارهاي او را كشف و يك ظرفيت جديدي براي خود 

و نگاهش خلق كند. 
بله، طبيعتاً اين اتفاق مي افتد و ما گروه هاي مخاطب مختلفي داريم، 
هم از حيث سن و سال و هم تحصيلات كه هر كدام چيزي از برنامه ما 
مي گيرند و براي همه اين گروه ها خوراك محتوايي وجود دارد. مثلًا در 
همين قطعه »تو  اي پري كجايي« چ��ون اين قطعه به گوش مخاطب 
آشناست و با آن خاطره دارد، از مخاطب عام بازخوردهاي خيلي خوب 

گرفتيم. 
 آيا بازخوردهاي خاصي مدنظرتان است؟

بيشترين بازخورد روي همين سرگشته- تو  اي پري كجايي- بود 
كه مردم خيلي با اين قطعه خاطره دارند. 

 جنجالي ترين قسمت؟
حالا شايد واژه جنجال مناسب نباشد اما يكي از كارهايي كه از گروه هاي 
مختلف روي آن بحث شد، قطعه »وحدت«- والا پيامدار- فرهاد مهراد 
بود. فكر مي كنم مبعث پارسال پخش شد. مثلاً يكي از بزرگان ادبيات 

ما خرده گرفتند و متني برايش نوشتند. 
 چه خرده اي؟ 

گفتند عوامل اي��ن كار توده اي بودند و عقايد آن س��متي 
داشتند و از اين سمت آهنگساز اين كار آقاي منفردزاده 
هستند كه خارج از كشور حضور دارند. ما در اين قسمت 
اطلاعاتي ارائه كرديم كه به گوش كساني كه زياد هم 
با ما موافق نبودند، ناآشنا بود، در حالي كه ما با منابعي 
كه از سايت آقاي منفردزاده گرفته بوديم، دقيق كار 
كرده بوديم اما برخي از مخاطبان انتظار نداشتند اين 

طور باشد.
 چطور؟

مثلاً انتظار نداشتند آقاي منفردزاده براي جريان خاصي 
-  ضدنظام پهلوي- كار كرده باشد، در حالي كه خودشان 

گفته بودند به خاطر فلان واقعه اين كار را كرده است. 
 اين وسعت نظر و گشودگي نقطه قوت ماست. ما گاهي به 
خاطر برخي حواشي زندگي يك فرد، او را كنار مي گذاريم، 

در حالي كه آن كار يا هنر مستقل و فارغ از آن جهت گيري 
بسيار عميق و زيباست. 

ما تاري��خ را صادقانه روايت مي كنيم، اين طور نيس��ت كه چون داريم 
درباره تاريخ موسيقي انقلاب و بعد از انقلاب سخن مي گوييم، تعمدانه 
يك چيزهايي را نبينيم و از آنها عبور كنيم. اين تاريخي است كه بالاخره 
بر ما گذشته اس��ت و مثل خود زندگي اس��ت، مطمئناً ما در آن زمان 
اشتباهاتي داشته ايم و جو آن موقع جو خاصي بوده است و ما صادقانه 
اينها را مي گوييم، يعني در همين قطعه وحدت در يك اس��لايد اشاره 
كرديم كه مسئولان وقت با اين هنرمند- آقاي فرهاد مهراد- برخورد 
مناسبي نداش��تند و قدر ايشان دانسته نش��د و مي توانستند برخورد 
بهتري با او داش��ته باش��ند. مي خواهم بگويم ما حتي تشرمان را هم 
مي زنيم. بالاخره وقتي تاريخ مي گوييم، س��عي مي كنيم به همه ابعاد 

آن توجه نشان دهيم. 
 اصلًا وراي بحث موس�يقي آنچه جامعه ما به ش�دت به آن 
نياز دارد، حضور آدم هايي اس�ت كه قدرت خودانتقادي را 
داشته باش�ند و اتفاقاً اين قضيه نشانه رشد است و به نظرم 
مجموعه هاي  خودی ش�ايد بيش�تر از عامه به اين خصلت 
نياز دارن�د. نه از اين جهت كه لزوماً خصل�ت خودانتقادي و 

خودكاوي در آنها كمتر است بلكه بيشتر به آن نياز دارند. 
همين طور است. 

 آيا كارهاي تان مميزي هم شده است؟
نه چيزي يادم نمي آيد. 

 گاهي ما برای ميدان و ش�رايطي كه پيش مي آيد، اهميت 
كمي قائل مي ش�ويم. در واقع هم�ه آن كار را مي بينند و 
درخشش آن را، اما اگر آن فضا پديد نمي آمد، طبيعتاً آن 
درخشش هم نبود. درباره پيدايش اين فضاي كار بگوييد. 

نمي دانم، اميدوارم اين اظهار نظر من چاپلوسانه برداشت نشود، با اين 
حال به نظرم يكي از آدم هايي كه دقيقاً سر جاي درست خود قرار دارد، 
همين آقاي محس��ن صفايي، مدير دفتر موسيقي است، يعني كسي 
كه هم علم اي��ن كار را دارد، هم تجربه و هم بين��ش و فهم اين كار را. 
همچنين مدير شبكه2. من يادم نمي آيد در اين مدت اذيت شده باشيم. 

اين اتفاق نشان از اين دارد كه آن همراهي در كار روي داده است. 
 يك وقتي با كسي صحبت مي كردم كه دكتراي مكانيك 
در امريكا خوانده بود و مدتي در تأسيس�ات پالايشگاهي 
عسلويه كار مي كرد. ايش�ان تعريف مي كرد كه وقتي من 
به آنجا رفتم، اول فكر مي كردم مسائل مان فني است، بعد 
ديدم نه مسائل ما ارتباطي و انس�اني است؛ اينكه چطور 
مي ش�ود آدم هايي را كه از فرهنگ هاي مختلف كنار هم 
جمع شده اند، مديريت كرد. اين تجربه شما از اين بعد هم به 
نظرم حائز اهميت است. اينكه وقتي آن فضاي درك متقابل 
و همدلي ش�كل مي گي�رد، آن وقت اس�تعداد هم ميدان 
جولان و تحرك خود را پيدا مي كند، يعني آن استعداد يا 

توانمندي فرع بر آن، فضاي درك شدن متقابل است. 
بله، اين فضا مهم و كليدي است و خدا را شكر ما از اين حيث، مشكل 
خاصي نداشتيم. موسيقي جاي حساسي است. مخصوصاً در صدا وسيما 

و اگر اين درك نبود، طبيعتاً ما به مسائل زيادي برمي خورديم.
 اصلًا ما با مديراني در اينجا سر وكار داريم- مدير دفتر موسيقي، مدير 
گروه اجتماعي فرهنگي و مدير ش��بكه- كه اگر اين افراد همراه نبودند 
و فضايي ايجاد نمي كردند، اي��ن اتفاق نمي افتاد و اساس��اً دغدغه اين 
كار از جانب اين مديران آغاز ش��ده اس��ت و در مراحل بعدي اعتمادي 

كه كرده اند. 
 اينكه چهره هاي جوان را هم براي اين كار انتخاب كرده اند، 

قابل توجه است. 
خب ريسك كرده اند )باخنده(.

 واقعاً يكي از گره هاي كار در اين نقطه است كه به جوان ها 
اعتماد نمي شود. انتخاب سوژه ها چطور شكل مي گرفت؟

انتخاب ها تعاملي بوده و اس��ت. ما گروه تحريريه داريم؛ اينكه تصميم 
بگيريم روي چه قطعه اي كار كنيم، رويش كار جمعي اتفاق مي افتد. 

يكي از مديران دفتر موسيقي هم در تحريريه حضور دارد. 
 اش�اره كرديد كه هر چقدر جلو رفتيد، اشكالات رفع شد 
و گروه به هماهنگي بيشتري رسيد. يكي از مسائل ما اين 
است كه گروه ها زود به فروپاش�ي مي رسد و آن تجربه به 

بلوغ خود نمي رسد. 
من از قبل تر با رفقاي گرافيست كار مي كردم اما اين كار باعث شد دور 
هم جمع شويم و هم افزايي اي ش��كل گرفت كه به فعاليت هاي ديگر 
بپردازيم. من آن پيشينه فيلمسازي را آوردم و آنها هم پيشينه گرافيك 

را و باعث شد پروژه هاي ديگر را انجام دهيم. 
 آينده اين كار و گروه را چطور مي بينيد؟ 

گروه خوبي شكل گرفته و طبيعتاً دنبال اين هستيم كه گروه بماند و كار 
خودش را انجام دهد. چه گرافيست هاي مان و چه از لحاظ متن. عرض 
كردم آقاي صنوبري، سردبير و نويسنده كار بسيار قوي هستند، به حدي 
كه من دست كم مثل ايش��ان را نمي شناسم، البته قرار است نويسنده 
ديگري هم به گروه اضافه شود. گروه خوبي در متن، محتوا و هم گرافيك 
شكل گرفته است.  به هر حال اين كار درياست. پرداختن به موسيقي 
معاصر اقيانوس وسيعي است. ممكن است گلايه كنيم موسيقي اكنون 
ما ضعيف شده و سليقه ها پايين آمده اس��ت اما وقتي به گذشته نگاه 
مي كنيم- حتي الان هم- خيلي نقاط درخشان و تاريخ ساز داريم و از 

حيث غنا و زيبايي براي خودش دريايي است. 
 هدف گذاري تان براي چند قسمت است؟

ما در هدف اوليه مان روي 30 قسمت كار مي كنيم اما مطمئناً خيلي 
بيشتر از اينهاست، بنابراين هدف ما اين است كه گروه را حفظ و نقاط 
ضعف مان را اصلاح كنيم. شايد در آينده سراغ فرم هاي ديگري برويم. 

 مثلًا چه فرمي؟
مثلًا ممكن اس��ت س��راغ كارهاي توليدي برويم؛ مستندهاي كوتاه و 

برنامه هاي تلويزيوني. 
 در حوزه موسيقي؟

بله، دوست دارم اين اتفاق زير نام در »دورها آوايي ست« شكل بگيرد. 
 پس موسيقي حسابي دل شما را برده است؟

بله خيلي جاي كار دارد. 
 واقعاً خوشحال كننده است كه مجموعه هاي ما به موسيقي 
اهميت بدهند، چون هميشه موسيقي متهم و مظلوم بوده 
است. اينكه اين طور پرداخته شود، عالي است. چون اين 
موسيقي يك مايه قوام بخش ملي است و ما بر سر هر چيزي 
هم دعوا كنيم، س�ر »تو  اي پري كجايي« با هم دعواي مان 
نمي شود. »سربداران« همه ما را جمع مي كند، چون براي 

همه ما يك خاطره مشترك غرور و دفاع ملي است. 
همين طور است. 

اگر نكته اي براي حسن ختام داريد، بفرماييد. 
ممنونم. 

 گفت وگو با محمدسعيد غلامي
تهيه كننده و كارگردان »دورها آوايي ست«

 راوی صادق 
تاريخ موسيقي بوديم

 پرداختن به موسيقي معاصر اقيانوس وسيعي است. 
 ممكن است گلايه كنيم موسيقي اكنون ما ضعيف شده

 و سليقه ها پايين آمده است اما وقتي به گذشته نگاه مي كنيم
 - حتي الان هم- خيلي نقاط درخشان و تاريخ ساز داريم

و از حيث غنا و زيبايي براي خودش دريايي است

اين طور نيست كه چون داريم درباره تاريخ 
موسيقي انقلاب و بعد از انقلاب سخن مي گوييم ، 

تعمدانه يك چيزهايي را نبينيم و از آنها عبور كنيم. 
اين تاريخي است كه بالاخره بر ما گذشته است 
و مثل خود زندگي است، مطمئناً ما در آن زمان 

اشتباهاتي داشته ايم و جو آن موقع جو خاصي بوده 
 است و ما صادقانه اينها را مي گوييم، يعني 

در همين قطعه وحدت در يك اسلايد اشاره كرديم 
كه مسئولان وقت با اين هنرمند- آقاي فرهاد 

مهراد- برخورد مناسبي نداشتند و قدر ايشان 
دانسته نشد و مي توانستند برخورد بهتري با او 

داشته باشند. مي خواهم بگويم ما حتي تشرمان را 
هم مي زنيم. بالاخره وقتي تاريخ مي گوييم، سعي 

مي كنيم به همه ابعاد آن توجه نشان دهيم 

   حسن فرامرزي
ش�ايد بس�ياري از ما به ش�كل خودآگاهي ندانيم كه بخش�ي از هويت 
ملي مان ما به موسيقي به عنوان يك خاطره مشترك جمعي برمي گردد، 
بنابراين پرداختن هنرمندانه به تاريخ غني موس�يقي كشور از قطعاتي 
كه در فيلم ها و س�ريال ها جاودانه ش�ده  و به حيات مج�زاي خود حتي 
در بيرون از قال�ب تصوير ادامه داده  و چه در قال�ب قطعات و ترانه هايي 
كه در عين فاخر بودن در ذه�ن و زبان عامه مردم ج�ا گرفته اند، نوعي 
تكاندن غبارهاي روزمرگ�ي از زندگي و اتصال دوب�اره ما به اين ميراث 
مشترك اس�ت. برنامه »دورها آوايي س�ت« كه مدتي است با محوريت 
مرور موس�يقي معاصر ايران و در قالب موش�ن گرافي هاي سه تا هشت 
دقيقه اي از شبكه دوم تلويزيون پخش مي شود، توانسته است با توجه به 
فرم ارائه و پشتوانه دقيق پژوهشي به ويژه استفاده از نشانه شناسي هاي 
علم�ي در مدت زمان پخش خود- كمتر از يك س�ال- ب�ا بازخوردهاي 
خوبي مواجه ش�ود. گفت وگوي ما با محمدس�عيد غلام�ي، تهيه كننده 
و كارگ�ردان ج�وان اين مجموعه ب�ه جزئيات اي�ن برنام�ه مي پردازد. 
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